中华人民共和国卫生部医政司

中国医院建设

RECONSTRUCTION OF CHINESE HOSPITALS



科学技术文献出版社

前 言

建国以来,我国的医疗卫生事业取得了很大的成就,在防病治病、保障人民身体健康,保证社会主义建设事业顺利进行等方面作出了巨大贡献。党的十一届三中全会以后,医院建设进入了一个高速发展时期。

目前,正在全国进行的医院分级管理和医院评审工作,是我国医院管理体制的一项重大改革,它对于促进医院的基础建设、技术建设和医德医风建设,提高医疗质量,促进医院向更高层次发展都有极其重要的意义。它标志着我国医院建设和管理正逐步走上标准化、规范化、科学化的轨道,中国医院建设事业正步入一个崭新的发展时期。

为向国内外全面、翔实、系统地宣传我国医疗卫生事业取得的成就, 交流各医院建设及管理经验,卫生部医政司组织编辑出版了《中国医院建设》大型画册,该画册收录三级医院为主,兼有突出的二级和一级医院。这些具有代表性的医院,可以反映我国医院建设的新姿,广大医院管理者和医务工作人员艰苦创业的精神风貌和光辉业绩。

这本画册的出版将是有关人士研究我国医院发展的可靠资料,是向广大医院管理者传播医院建设、管理经验的良好媒体,是国外同行了解中国 医院建设的一个窗口,是广大人民群众寻医问药的指南,也是医院树立自身形象的载体。

该书的编辑得到了各省(市)自治区卫生厅(局)医政处及各有关医院和人士的大力支持,我们在此一并表示衷心的感谢。此画册涉足全国,时间仓促,难免有错和不尽人意之处,欢迎指正。

中华人民共和国卫生部医政司 《中国医院建设》编委会 一九九五年七月

目 录

CONTENTS

北京	
北京市建筑工人医院	2-7
Beijing Construction Workers's Hospital	
北京丰台铁路中心医院	8-11
Beijing Fengtal Railway Central Hospital	
北京市第四医院	12-15
Hospital No.4 of Beijing Municipality	
北京市老年病医院	16-19
Beijing Geriatric Hospital	
交通部北京交通医院	20-23
Ministry of Communication Beijing Communications Hospital	
北京地坛医院	24-25
Beijing Ditan Hospital	
中国人民解放军第五一四医院	26-27
Hospital No.514 of PLA	
北京迴龙观医院	28-31
Beijing Huilong Guan Hospital	
宣武中医医院	32-35
Xuan Wu Hospital of Traditional Chinese Medicine	
中国中医研究院眼科医院	36-39
Eye Hospital of China Academy of Traditional Chinese Medicine	
北京中医药大学附属护国寺中医医院	40-43
Huguosi Hospital of Traditional Chinese Medicine Affiliated to Beijing University	
of Traditional Chinese Medicine	
北京中医药大学附属中西医结合医院	44-47
The Affiliated Hospital of Combining Chinese Traditional Chinese Medicine And Western	
Medicine of Beijing University of Chinese Medicine And Materia Medical	
北京市鼓楼中医院	48-51
Beijing Gulou (Drum Tower) Hospital of Chinese Medicine	
北京接摩医院	52-59
Beijing Massage Hospital	
北京北郊医院	60-63
Beijing Northern Suburb Hospital	
北京安康医院	64-67
Beijing Ankang Hospital	
北京市隆福医院	68-71
Beijing Longfu Hospital	
北京市石景山医院	72-75
Beijing Shijingshan Hospital	

北京市和平里医院	76-79
Heping Li Hospital of Beijing Municipality	
北京市亚运村医院	80-83
Beijing "Asian Games Village" Hospital	
北京潞河医院	84-87
Beijing Luhe Hospital	
北京民康医院	88-91
Beijing Minkang Hospital	
北京仁和医院	92-95
Beijing Renhe Hospital	
电子工业部四〇二医院	96-97
Hospital No.402 of Ministry of Electronic Industry	
武警北京市第二总队医院	98-99
The second General Team Hospital of Beijing Armed Police Forces	
北京市第二医院	100-101
The Second Hospital of Beijing Municipality	
北京市二龙路医院	102-103
Beijing Erlonglu Hospital	
北京广外医院	104-105
Beijing Guangwai Hospital	
北京市房田区中医院	106-109
Beijing Fangshan Hospital of TCM	
北京市天坛中医医院	110-113
Tiantan Hospital of Traditional Chinese Medicine of Beijing Municipality	
石景山中医医院	114-117
Shijingshan Hospital of Traditional Chinese Medicine	
顺义县中医医院	118-121
Hospital of Traditional Chinese Medicine in Shunyi County	
北京市芦沟桥国医院	122-125
Beijing Lugou Qiao Hospital of TCM	
北京罗有明中医骨伤医院	126-127
Luo Youming's Bone Injury Hospital of T.C.M.	
房田区第一医院	128-130
The First Hospital of Fangshan District in Beijing	
上海	
上海市第七人民医院	132-133
The Seventh People's Hospital of Shanghai City	
上海市中西医结合医院	134-135
Shanghai Traditional Chinese and Western Medicine Indegrated Hospital	
上海市东方医院	
Shanghai Orient Hospital	
上海武弊总队医院	
Shanghai Corps Hospital of Chinese People's Armed Police Forces	

吴淞中心医院	
Wusong Central Hospital of Shanghai	
上海市北靖医院	142-143
Beizhan Hospital of Shanghai City	
上海嘉定区中心医院	144-145
Jiading District Central Hospital of Shanghai	
景明县中心医院	146-147
The Central Hospital of Congming County	
奉贤县中心医院	148-149
The Central Hospital of Fengxian County	
上海松江县中心医院	150-151
The Central Hospital of Shanghai Songjiang County	
上海市东方乳腺疾病医院	152-153
Shanghai Orient Breast Disease Hospital	
上海市梅山治金公司医院	154-155
The Hospital of Shanghai Meishan Metallurgical Corporation	
上海市第一妇婴保健院	156
Shanghai First Maternity & Infant Health Hospital	
上海第一钢铁厂职工医院	157
The Workers Hospital of Shaihai No.1 Iron and Steel Works	
上海三铜医院	158
The Hospital of Shanghai Steel Works No.3	
天津	
天津市第二医院	160-161
The Second Hospital of Tianjin City	
天津市河西医院	162-163
Hexi Hospital of Tianjin Municipality	
中国人民解放军第二七一医院	
No.271 Hospital of PLA	
天津市民族医院	166-167
The Nationality Hospital of Tianjin City	
天津市演江医院	168-169
Binjiang Hospital of Tianjin Municipality	
天津市北辰疾院	170-171
Beichen Hospital of Tianjin Municipality	
天津市成水治療院	172-173
Franjin Atanshuigu Hospital	
荀县人民医院	174-175
The People's Hospital of Ji County	
净海县医院	176-177
The Hospital of Jinghai County	
天津港口医院	178-179
Tianjin Port Hospital	

守河县医院	180
Ning River County Hospital	
天津市西青中医医院	181
Xiqing District Hospital of T.C.M. of Tianjing City	
天津市化 口 医院	182
The Hospital of Tianjin Chemical Works	
河北省	
河北省人民医院	184-186
Hebei Provincial People's Hospital	
河北省医学科学院附属医院	187
The Affiliated Hospital of Medical Science Academy of Hebei Province	
白求恩国际和中医院	188-189
The Bethune International Peace Hospital	
河北医学院附属第二医院	190-192
The Second Affiliated Hospital of Hebei Medical College	
河北医学院附属第四医院	193
The Fourth Affilited Hospital of Hebei Medical College	
中国人民解放军空军看家庄医院	194-197
Shijiazhuang Air Force Hospital.PLA	
河北省儿童医院	198-199
Children's Hospital of Hebei Province	
河北省职工医学院附属医院	200-201
Hebei Continuing Education Medical College Hospital	
武警河北省总队医院	202-203
The General Team Hospital of PLA Army Police Forces of Hebei Province	
石家庄医学高等专科学校附属华山医院	204-205
Affiliated Huashan Hospital Shijiazhuang Higher Medical Specialty School	
石家庄市第二医院	206-207
Shijiazhuang Second Hospital	
石家庄铁路中心医院	208-209
Shijiazhuang Railway Central Hospital	
邯郸市第一医院	210-215
The First Hospital of Handan City	
峰峰矿务局第一医院	216-221
No.1 Hospital of Fengfeng Coal Mining Bureau	
唐山王人医院	222-227
Tangshan Worker's Hospital	
开滦矿务局医院	228-233
Kailuan Mining Bureau Hospital	
华北煤炭医学院附属医院	234-237
Affiliated Hospital of North China Coal Medical College	
唐山市中医院	
Tangsan City Hospital of Traditional Chinese Medicine	

中国人民解放军 52966 部队医院	241
The PLA 52966 Unit Hospital	
唐山市骨科医院	242-245
Orthopedics Hospital of Tangsan City	
开滦林西矿医院	246-247
Kailuan Linxi Coal Mine Hospital	
哈励逊国际和平医院	248-253
Harison International Peace Hospital	210 200
秦皇岛市第一医院	254-259
The First Hospital of Qin Huang Dao City	237-237
秦皇岛市第二医院	260, 263
The Second Hospital of Qinhuangdao	200-203
秦皇岛市第三医院	264 267
The Third Hospital of Qinhuangdao	204-207
秦皇岛港口医院	269.260
Qinhuangdao Harbor Hospital	268-269
中国石油天然气管道局职工医院	270 275
	270-275
The Worker's Hospital of Petroleum and Natural Gas Pipeline Bureau of China	
保定市第一医院	276-278
Baoding First Hospital	
承德市肿瘤医院	279
Chengde Tumor Hospital	
保定地区医院	280-281
Baoding Prefectural Hospital	
保定市儿童医院	282-283
Baoding Children's Hospital	
北京中医药大学附属保定医院	284-286
Baoding Prefectural Hospital of Traditional Chinese Medicine (TCM)	
中国人民解放军第四七二医院	287
No.472 Hospital of PLA	
张家口医学院第二附属医院	288-289
Second Affiliated Hospital, Zhangjiakou Medican College	
张家口市第二医院	290-291
Zhangjiakou Second Hospital	
中国人民解放军第二五一医院	292-293
No.251 Hospital of PLA	
宣化钢铁公司职工医院	294-295
The Worker's Hospital of Xuanhua Iron and Steel Company	
承德市中心医院	296-297
Chengde City Central Hospital	
沧州市人民医院	
People's Hospital of Cangzhou City	270-201
任丘市人民医院	302-305
Rengiu People's Hospital	502-505

霸州市第一医院	306-309
The First Hospital of Ba Zhou	
泊头市人民医院	310-311
The Hospital of Botou City	
黄骅市人民医院	312-313
Huanghua People's Hospital	
定州市人民医院	312-313
The People's Hospital of Dingzhou City	
安国市医院	316-317
Anguo City Hospital	
冀州市医院	318-319
Jizhou Hospital	
丰宁满族自治县医院	320-321
The Fengning Hospital of Manznationality Autonomous County	
乐亭县医院	322-323
Leting County Hospital	
正定县人民医院	324-326
The People's Hospital of Zhengding County	
山西省	
山西医学院第二附属医院	328-332
The Second Affiliated Hospital of Shanxi Medical College	
山西省胂瘤医院、山西省胂瘤研究所	333
Shanxi Tumor Hospital Shanxi Provincial Tumor Institute	
山西省眼科医院	334-335
Opthalmology Hospital of Shanxi Province	
太原市中心医院	336-337
The Central Hospital of Taiyuan City	
由西省妇幼保健院由西省儿童医院	338-339
Shanxi Provincial Children's and Maternity Hospital	
武警由西省总队医院	340-341
The General Team Hospital of the People's Armed Police Forces of Shanxi Province	
大同矿务局第一职工医院	342-345
The First Staff's Hospital of Datong Coal Mining Administration	
大同市第三人民医院	346-349
The Third People's Hospital of Datong City	
阳泉市第一人民医院	350-353
Yangquan First People's Hospital	
阳泉矿务局医院	354-357
Yangquan Mineral Bureau's Hospital	
晋城市人民医院	358-360
The People's Hospital of Jincheng City	
运城市人民医院	
The People's Hospital of Yungcheng City	

晋城矿务局医院	362-365
Jincheng Coal Mining Bureau Hospital	
汾阳均院	366-369
Fenyang Hospital of Shanxi Province	
晋中地区第一人民医院	370-371
The First People's Hospital of Jinzhong Prefecture in Shanxi Province	
晋中地区第二人民医院	372-373
The Second People's Hospital of Jinzhong Prefecture in Shanxi Province	
运城地区人民医院	374-375
Yuncheng District People's Hospital	
太原精神病医院	376
Mental Hospital of Taiyuan City	
侯马市人民医院	377
The People's Hospital of Houma City	
平定县人民医院	378-380
The People's Hospital Pingding County in Shanxi Province	
山西省临汾卫校附属医院	381
The Affiliated Hospital of Linfen Prefectural Health School in Shangxi Province	
陵川县人民医院	382-383
The People's Hospital of Linchuan County in Shanxi Province	
怀仁县人民医院	384-385
The People's Hospital of Huairen County in Shanxi Province	
襄垣县人民医院	386-387
The People's Hospital of Xianghen County	
内蒙	
内蒙古锡林郭勒盟医院	388-389
Xilinguole Prefecture Hospital of Inner Mongolia	

北京市

BEIJING

CONSTRUCTION OF

北京市建筑工人医院

BEIJING CONSTRUCTION WORKERS' HOS-



1.病房大楼 The inpatient building

北京市建筑工人医院创建于1953年,隶属于北京建工集团总公司,是集医疗、教学、科研、预防为一体的市级综合性医院,承担着北京建工集团总公司系统10万职工、家属和147个合同单位的医疗任务,及国家重点工程、救灾的医疗服务工作。并设有新医药研究所、关节镜研究所和中等专业教育机构,是北京市医学高等专科学校的教学医院。

医院占地面积1.7万平方米,建筑面积2.73万平方米;编制床位457张,年门诊量24万,收治病人4200余人次。现有职工889人,其中卫技人员637人,具有高级职称者50人,中级职称者127人。医院设临床、医技、专业科室36个。内科系统包括有心血管、呼吸、消化、内分泌、肾病、血液及神经内科,外科系统有普外、肝胆胰、乳腺、肛肠、泌尿、皮肤性病、肿瘤和胸外科,五官科包括眼科和耳鼻喉科,此外有骨科、中医科、妇产科、综合保健科(设有两个高级病区)、麻醉科、口腔科、理疗科、检验科、药剂科、放射科、预防保健科、CT室、同位素室、血透室、氧舱室和心脏监护室等科室。医院拥有万元以上医疗设备90余台(件),包括CT机、体外震波碎石机、高压氧舱、大型X线机、心脏超声心动仪、彩色多普勒和全自动血液分析仪等。

1984年,医院成立膝关节病研究中心(后改为关节镜研究所),开展了膝关节镜视下检查、诊断、治疗膝内疾病,并率先开辟镜视下手术的新途经,拓宽了关节镜视下诊断、治疗肩、肘、腕、踝等部位疾病的新领域,现已完成镜视下手术2168例,居全国首位,在北京市及国内许多地区有一定影响。中医科有市级著名老中医师挂牌门诊,保持了中医传统诊疗方法,辅以现代诊查手段,在治疗妇科病、温病及内科病等方面有独到之处。

近10年,医院开展新技术、新业务200多项,其中获市级、总公司级科研成果奖31项,并承担2项国家"八五"攻关科研项目。

Beijing Construction Workers' Hospital, founded in 1953, is a municipal level general hospital which integrates medical treatment with medical teaching, scientific research and prevention under Beijing Construction Engineering (Group) Corporation. It undertakes the tasks of medical treatment of Group's 100,000 workers and their families, as well as for 147 contract-units, and medical service of important projects be the state and of the rescue work. The Institute of New Medicine and Drugs, the Institute for Arthrosis, middle specialized school and organizations are all in the hospital. The hospital is also the teaching hospital for Beijing Medical Higher School and Colleges.

The hospital covers an area of 17000m² with a building area of 27300m² and 457 beds. The annual attendance of the out-patients is 240000 and 4200 patients are admitted to the hospital for treatment each year. It has a staff of 889 people, including 637 medical and nursing personnel, 50 with senior professional and technical titles, 127 with middle professional and technical titles. The hospital has 36 clinical, technical and special departments and offices. The



2.江耘院长 Director of the hospital JiangYun



3. 医院领导在研究工作 The leaders of the hospital are under discussion of matters

4.门诊大楼 The outpatient building



5. 董天祥主任医师在行膝关节镜视下手术 Dong Tian-xiang the Chief physician is performing an operation under arthroscope



internal medicine system includes the department for cardiac vascular diseases, the department for digestive diseases, the endocrine department, the department for kidney diseases, the department for blood diseases, the sur-gery system includes general surgery department, the department for hepatic, biliary and pancreas diseases, the department for mamary diseases, the department for anus-intestine diseases, the urology department, the dematology department, the department for tumors and the thoracic surgery department. The department of eye, ear, nose and throat falls into two subdepartments of ENT and ophthalmology. Besides there are some other departments and offices such as the orthopedies department, the department of Chinese medicine, the gynecology department, the general health-care department, the anesthesia department, the stomatology department, the pharmacy department, the radiology department, prevention and health-care department, CT room, Isotop room, dialysis room, oxygen chamber room and cardiac monitor-ing room. The hospital is equipped with 90 sets of advanced medical equipment such as CT, external vibrating wave lithotriptic machine, hyperbaric oxygen chamber, large-type X-ray machine, cardiac ultrasonic dynamic instrument, Colour Doppler apparatus, automatic blood analyzer, and so forth.

In 1984, the hospital established "The Institute for Arthrosis" which is capable of carrying on arthroscopy, diagnosis of gonitis, and takes a lead in developing operations under arthroscope, and opens a new field for diagnosis and treatment of diseases concerning "shoulder, elbow, wrist, and ankle". The hospital has accomplished operations under arthroscope in 2168 cases, with techniques taking lead positions nationwide. The department of Chinese medicine keeps the therapies of traditional Chinese medicine and engages well-known doctors on Chinese medicine to give diagnosis and treatment for patients, with the help of modernized inspection instruments and means. This department has its originality for treatment of, and diagnosis of gynecological diseases, epidemic diseases, and some diseases in internal medicine.

In recent ten years, the hospital has developed over 200 programs of new techniques and new medical researches. The hospital has 31 prizes awarded in the name of "Progress of Science and Technology" and it undertakes 2 research tasks of "The 8th Five-year Plan of the State".

院长 江耘 副主任医师 地址 北京市宣武区儒福里6号 电话 3032561 邮编 100054 President JiangYun Vice-chief physician Address 6 Rufuli, Xuanwu District Beijing Tel 3032561 Post code 100054

中国医院建设

CONSTRUCTION OF CHINESE HOSPITAL



6.北京市著名老中医师姚五达(右一) 及徒弟查房

Yao Wu-da (right) the well-known doctor of traditional Chinese medicine and his students are inspecting the wards



7.应用稳心冲剂治疗心律失常(国家八 五攻关课题)

The new product "Wen Xin Chongji" developed by the hospital has been put into use for treatment of arrhythmia (one program of "the 8th Five-year Plan of the state")



8.老专家在研究病历

The old specialist is reading case records



9.临床教学 The clinical teaching



10.检验科生化室8年连获北京市一级实验室称号,图为检验师在应 用全自动生化分析仪进行血液生化检测

The laboratory personnel is using automatic biochemical analyzer for analysis of blood



11.血液透析治疗 The blood dialysis

12.应用彩色多普勒诊断疾病

The colour Doppler is used for diagnosis of diseases



13.体外震波碎石机 The external lithotriptic machine



CONSTRUCTION OF CHINESE HOSPITAL



14.CT机 CT scanner



15.大型X光机 Large-type X-ray machine

16.高压氧舱 The hyperbaric oxygen chamber







17.高级病房一瞥 One corner of the wards for high-rank cadres



18.赴建筑工地义诊 The doctors are giving benefit medical service on the work site

20.医院内小景 The view in side of the hosptial



19.药剂师在调制制剂 The working personnel are preparing pharmaceutical articles and drugs



21.院内花园 The garden of the hospital



CONSTRUCTION OF

北京丰台铁路中心医院

BEIJING FENGTAL RAILWAY CENTRAL HOS-PITAL



1. 苏德昌院长 Su De-chang, the director of the hospital

北京丰台铁路中心医院始建于1958年,是市级企业大型综合性医院。该院占地面积4万平方米,建筑面积3.7万平方米,设床位400张,有职工934名,其中卫生技术人员660名,副主任医师以上高级医务人员51名,中级医务人员181名,年门诊量50余万人次,年住院病人5000人次。

医院设有31个临床与医技科室,内科、传染科各设1个血液病实验室和1个肝病实验室,内、外科各有5个专业组,并设有CCU、RCU、ICU等监护病房。该院拥有一批先进的医疗仪器,如西门子SOMATOM-CR型全身CT扫描机,日本岛津、东芝800mA全自动X光机,美国SONOS-1000型彩色多普勒血流显像仪,美国RA1000型多功能全自动生化分析仪,美国惠普中央监护系统,美国纽帮150型呼吸机,日本阿洛卡SSD-650型腹部B超,加拿大心室晚电位仪,西德海尔麻醉机,西德卡瓦牙科综合治疗台,国产大型微波前列腺治疗仪,日本欧林巴斯腹胆镜、系列内窥镜等。1992年新落成的制剂中心具有成套的净化装置、离子水处理装置、多效浓缩装置及大输液流水线。

医院坚持"科技兴院"的宗旨,其心内科、泌尿外科、放射科和妇产科分别为铁路局和铁道部的重点科室,近年来共完成科研项目14个,在各种刊物上发表论文57篇,有3名同志获"优秀青年医师奖",6名科主任以上技术骨干获"伯乐奖",95名同志获"科技进步奖"。

医院注重医德医风建设,上级单位多次授予"文明单位"、"先进单位"称号。为适应深化改革、铁路大建设大发展的需要,医院正在兴建1个建筑面积达2.4万平方米的16层住院大楼,届时床位将增至700张,极大地满足群众的多种医疗需要,为患者提供全方位、多层次的优质服务。

Beijing Fengtai Railway Central Hospital, founded in 1958, is a large-type municipal level general hospital. The hospital occupies an area of 40000m² with a building area of 37000m² and 400 beds. The hospital has 934 persons on the staff, including 660 medical and nursing personnel, 51 senior professional physicians with high-rank titles of associate director physicians or above, and 180 with middle-rank professional and technical titles. The annual attendance of outpatients is about 500,000 and a total of 5000 inpatients are admitted to the hospital for treatment each year.

The hospital consists of 31 clinical and technical departments and offices. The department of internal medicine, and department for infectious disesses respectively has one laboratory for blood diseases and one laboratory for hepatic diseases. The department of internal medicine and the surgery department respectively has 5 special groups with CCU , RCU, ICU wards having monitoring system. The hospital is equipped with a lot of advanced medical equipment such as SOMATOM-CR type whole-body CT, made in Germany, 800mA automatic X-ray machine made in Japan, US SONOS-1000 type Colour Doppler Blood-flow imaging apparatus, US RA-1000 multiple-function automatic biochemical analyzer, central monitoring system made in US, NEWPORT 150-type respiration machine made in US, Japanese AROKA SSD-650 abdominal B-ultrasonic apparatus, ventricular late electropotential

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com